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O čem jednal seniorátní výbor? Úkoly pro nejbližší období

Seniorátní zpravodaj
Východomoravského seniorátu ČCE

ČERVEN

SR vydala pokyn k volbě Bronislava Czudka na Vsetíně DS,
Světlany Greplové v Hodoníně a Wiery Jelinek v Ratiboři.
ÚCK zpracovala smlouvy o příplatku na bydlení v Hošťálkové,
Prosinovicích a Javorníku nad Veličkou.

SV odsouhlasil další smlouvy na bydlení, aktuálně ve Stříteži    
a v Jasenné.  
SV vzal na vědomí aktuální informace o SEN v Hošťálkové.
SV naplánoval vizitace sborů v Liptále, Hošťálkové a na
Vsetíně DS. Všechny vizitace se uskuteční na podzim 2025 po
dohodě se sbory.
SV připravoval vzdělávací setkání pro výpomocné kazatele   
z třech seniorátů, které se uskuteční 12. - 13. 12. 2025 na Sola
Gratia. Setkání povedou někteří členové SV. Hostem bude
Daniel Ženatý. 
SV testoval elektronický dotazník pro shromažďování
podkladů k jednání seniorátního výboru, který navrhl senior
Michal Vogl.
SV projednával investice volných seniorátních prostředků.
Senior v tomto směru komunikuje např. s Ing. Janem Matějkou,
členem investiční komise synodu.
SV projednal a odsouhlasil žádosti DaRP, které přišly z těchto
sborů seniorátu: Hodonín (Rozvoj práce s mládeží), Hošťálková
(United pro děti a rodiče), Kateřinice (Partnership PCSUSA -
ECCB Pittsburgh), Kroměříž (Obnova pro čistší budoucnost),
Leskovec (Zateplení půdy a výměna kotle na tuhá paliva),
Uherské Hradiště (Sociální bydlení pro znevýhodněné), Vsetín
HS (Akademie v Přístavu).
SV vzal s radostí na vědomí, že Bronislav Czudek byl zvolen ve
Vsetíně DS na plný úvazek do 30. 6. 2027. A Světlana Greplová
byla zvolena v Hodoníně na 75 % úvazek do 31. 12. 2026.
SV vzal na vědomí: senior navštívil 11. 5. sbor v Prusinovicích,   
s kterým jednal o budoucnosti sboru po odchodu dlouholetého
faráře; informace seniora, který se zúčastnil Noci kostelů            
v Kroměříži; domluvu, že staršovstvo v Zádveřicích pověří     
21. 9. Josef Bartoň. 
Červnová pastorálka se bude konat v Hodoníně, a to 9. 6. 
Materiály pro příští zasedání SV je třeba zaslat do 16. 6. na
adresu: Michal Vogl, Jana Blahoslava 419, 686 01 Uherské
Hradiště, nebo na email: michal.vogl@seznam.cz. 
       Zasedání SV se uskuteční 23. 6. od 16.30 hodin ve Zlíně.

Připomínáme celocírkevní Sbírku
pro  Diakonii (8. 6. Svatodušní
neděle), a také seniorátní Sbírku
pro hospic Citadela.
Uhraďte polovinu seniorátních      
a celocírkevních repartic, a to do
konce června. 
Prosíme vás o zaslání návratky
seniorátní Jeronýmovy Jednoty,     
do 9. 6. Seniorátní shromáždění JJ
se koná 22. 6. od 9.30 hodin na
Vsetíně DS.

KONTAKTY

Seniorátní výbor 
Východomoravského seniorátu ČCE, 

Jana Blahoslava 419, 
 686 01 Uherské Hradiště 

 

senior:
Michal Vogl, michal.vogl@seznam.cz,

tel. 734 262 372
 

seniorátní kurátor:
Ludvík Pastyřík, ludpas@post.cz,

tel. 605 905 105 

seniorátní účetní:
Hana Zbránková, 

Hana_Zbrankova@seznam.cz
tel. 605 465 545

seniorátní pastorační pracovník:
Pavel Balusek, pbalusek@seznam.cz

tel. 777 146 233 
 

seniorátní farářka:
Jaroslava Michnová,

michnova.jaroslava@gmail.com
tel. 777 093 564 (CMS)
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Synod byl klidný – s výjimkou úvah nad tím, zda má synodní rada právo neudělit souhlas k volbě, jestliže jej
nezakáže pastýřská rada. Dokončovaly se hlavně rozpracované záležitosti.
Důležitá rozhodnutí z mého pohledu: Možnost asistovat při uzavírání partnerství. Schválení průběhu reformy
seniorátů. Aktivní volební právo v církvi od šestnácti let, pasivní od osmnácti. Výpomocní kazatelé od 21 let.
Důležité zprávy pro sbory – nárůst odvodů do personálního fondu nebude tak strmý, jak se čekalo, protože
ústředí církve lépe zhodnocuje svěřený majetek, nezvyšuje repartice a nebude čerpat z personálního fondu.
Ovšem i sbory budou muset (dle nově schválených materiálů) se svěřeným majetkem hospodařit podle zásad
péče řádného hospodáře (např. tržní nájemné). O podporovaná místa budou žádat nově seniorátní výbory       
(po dohodě se sborem) a schvalovat je bude synodní rada (nikoli synod). Jeronýmova jednota se zatím mění spíš
kosmeticky – přidává se zejména dovětek „stavební fond“ pro lepší srozumitelnost. 
Reálně toho bylo pochopitelně mnohem více. Věřím, že bude příležitost se s problematikou seznámit i při
setkání kurátorů a místokurátorů, nebo jiné vhodné příležitosti.                                                  Michal Vogl, senior

Postřehy ze synodu

Když si s ročním předstihem značím datum setkání synodu, mám v kalendáři dostatek místa a necítím žádný
problém. Ovšem s blížícím se datem setkání začínám cítit napětí a časový diskomfort. Termíny pracovních          
a soukromých akcí v kalendáři se v květnu nebezpečně plní, ne-li protínají. Když se začnou scházet komise
synodu (osobně či on-line), to už mi opravdu teče do bot. Začínám se obávat, zda všechno zvládnu. Uvědomuji
si, že se mi tam nechce. Kdysi jsem míval podobný pocit, když jsem přemýšlel, zda se mi ,,chce“ do kostela.
Znáte to?
Naštěstí veškeré nepříjemné pocity zmizí ve chvíli, kdy se usadím spolu s bratřími do auta a vyrazíme směr
Praha (Příští rok Cheb! Haha.). Zcela přepnu, začíná příjemná konverzace, probíráme lehká i těžká témata.
Nechybí ani teologické ,,okénko“ a užívám si to. Jedná se vlastě o takovou dlouhou ,,biblickou hodinu“. Kdo má
takovou možnost několik hodin diskutovat s faráři a zkušenými laiky? Při příjezdu na synod jsem obohacen.
Vím, že jsou před námi dlouhá zasedání, při kterých může bolet zadek, ale přijímám to tak, že je to potřebné.
První den nebývá náročný. Proběhly volby do oblastních pastýřských rad. Před hlasováním neprošel návrh na
krátké představení kandidátů a tak, přiznám se, hlasuji většinou podle doporučení kolegů.  Den vrcholí
společnými bohoslužbami ve Sborovém domě Jana Milíče z Kroměříže. Pro inspiraci na písně si beru domů
pořad bohoslužeb.
Zprávy a návrhy, které mě na synodu zaujaly, byly např. že si ČCE vede dobře na investičních trzích, což dává
příslib nižších finančních odvodů. Tuto informaci jsem ani nechtěl ve sborech prozrazovat. Příjemné zjištění,
kterého si mnozí ani nevšimnou. Odvody budou stále vyšší, ale ne tak mnoho, jak jsme mysleli.  
Schváleným návrhem je přejmenování sbírky Hlavního daru lásky Jeronýmovy jednotky na Hlavní stavební
projekt. Sbírka Jeronýmovi jednoty se bude nazývat JJ – stavební fond. Snad to opravdu přinese očekávané
zvýšené povědomí o poslání této sbírky a začneme vybírat vyšší finanční prostředky na opravu církevních
objektů rovnoměrně v celé církvi.
Naopak návrh, který na synodu neprošel, bylo zkrácení volebního období staršovstev z šesti na čtyři roky.
Hlasoval jsem proti. Vzpomněl jsem si, jak jsme hledali ochotné členy sboru vstoupit do staršovstva a promítal
si, jak tuto záležitost budeme řešit znovu nikoli po šesti, ale už po čtyřech letech. Mám v tom otazník, zda
bychom nacházeli ochotné bratry a sestry snadněji na 4 roky.
Také jsme řešili, kdo může staršovstva a členy seniorátního výboru pověřovat. Tuto radost si vzít nenechám.
Rád se sejdu s lidmi, kteří jsou ochotni pro církev něco udělat a nechám se jimi inspirovat.
V dalším bodě, při projednávání zpoplatnění služebností, jsem si představoval, jak bratr farář nebo sestra
farářka odvádí daň ze svatebních koláčků. Pak že není na synodu žádná legrace.
Závěrem mi dovolte ještě jednu úvahu. Letošní rok jsme byli ubytováni na Zotavovně Vězeňské služby ČR, je to
poblíž Vrchního státního zastupitelství v Praze a hned vedle zdí Vazební věznice Pankrác. Když jsme procházeli
kolem 6 metrů vysokých zdí, vyvolávalo to ve mně zvláštní asociace. Jsem posluchačem Příběhů 20. století,
které shromažďuje Klub přátel Paměti národa. Vybavila se mi spousta příběhů lidí, kteří v době totality strávili          
v lágrech dlouhá léta svého života, přičemž nic nespáchali. Jsem kluk z vesnice, a tak jsem se neubránil zvědavé
potřebě nahlédnout z příjemného prostředí hotelu za 6 metrů vysoké zdi. Chce se mi věřit, že dnes už jsou tam
pouze lidé, kteří tam objektivně patří. Jsem vděčný za svobodu, kterou máme. Můžeme se svobodně kdekoliv
scházet, zpívat písně, které nás potěšují, probírat témata, která chceme, číst knihy, které se nám líbí, věřit tomu,
co je nám milé a dobré. Tak bychom neměli zapomínat děkovat.                      Ludvík Pastyřík, seniorátní kurátor


